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Que el Ple, en sessió ordinària del dia 17 de gener de 2022, i a resultes de
l'aprovació de l'acta de la sessió, ha aprovat per majoria absoluta dels membres
de la corporació amb vint vots a favor dels grups municipals JuntsxCat,
Guanyem Girona, ERC-AM i la regidora no adscrita Míriam Pujola Romero i set
abstencions del grup municipal PSC-CP i el regidor no adscrit, Daniel Pamplona
Castillejo la següent moció:

José Ignacio Araujo Gómez, secretari general de l'Ajuntament de Girona, 

"L’any 2008 començaven les obres de construcció de la línia d’alta velocitat a
Girona. Les obres van significar una gran operació urbanística a la ciutat i van
afectar especialment la zona al voltant de les estacions de tren i d’autobús i més
concretament el Parc Central i la plaça d’Espanya. Des de llavors, la situació ha
anat evolucionant: l’alta velocitat s’ha establert a la ciutat, l’estació d’autobusos ha
tingut una ubicació provisional a la plaça d’Espanya i una de definitiva just a sobre
de l’estació de l’AVE, però encara queden molts serrells per tancar. Tretze anys
després, doncs, ens trobem que aquell macroprojecte no està del tot enllestit i que,
per tant, la ciutat encara pateix la manca d’eficiència de les institucions que van
impulsar el projecte a l’hora de complir amb els acords compromesos. I això que, de
les promeses que es van fer ara just fa 20 anys quan el consistori i l’Estat van
arribar a un acord per la construcció de l’alta velocitat pel mig de la ciutat i el
soterrament del tren convencional n’ha quedat de la missa la meitat. Un seguit
d’incompliments que l’Ajuntament de Girona es va comprometre a recollir en un
informe l’any 2017 per presentar davant dels jutjats i del qual no se n’ha sabut mai
més res.

D’entre tot allò pendent, el més destacable per resoldre és, d’una banda, les
expropiacions que va fer l’Estat d’alguns terrenys de la ciutat per fer-hi les obres i
que encara no han estat compensades, amb el perill que la reclamació prescrigui.
D’altra banda, la part sud del Parc Central es troba avui en dia encara pendent
d’urbanitzar. I, finalment, la plaça d’Espanya ha quedat convertida en un solar erm
des que es va tancar l’estació d’autobusos provisional, ara fa quatre anys. És una
situació difícil de comprendre pels gironins i les gironines, i més tractant-se d’un
espai central a la ciutat i un dels punts de benvinguda més estratègics que tenim
com a porta d’entrada a la ciutat per molts dels visitants o residents que hi arriben
via tren o autocar. De fet, conscients d’aquesta situació, l’any 2018 el mateix equip
de govern municipal va presentar públicament un projecte de reforma de la plaça
pressupostat en 2,1 milions d’euros. La proposta era un pas endavant en la
pacificació i l’adequació d’aquest espai avui infrautilitzat. Tres anys després, el
projecte no compta ni amb els diners ni amb un calendari d’execució que permeti
visualitzar quan enllestirem una de les obres pendents més importants de la ciutat.

Durant tot aquest temps, hi ha hagut un encreuament constant de retrets i
reclamacions entre el govern municipal i el govern de l’Estat per justificar la situació
de deixadesa. És evident que a Girona s’ha fet feina i hi ha hagut més lideratge que
per part de l’Estat. Tanmateix, és igualment constatable que tot plegat ha sigut
insuficient, fins al punt que, des de fa temps, el govern ha deixat de posar la reforma
de la plaça d’Espanya i el tancament dels serrells del projecte de l’alta velocitat com
a prioritat per entomar en els propers mesos. Tant és així que només cal veure el
pressupost aprovat fa uns mesos o els discursos de la mateixa alcaldessa per
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1. Exigir celeritat al govern espanyol per donar resposta a les peticions fetes i
pendents des de l'Ajuntament de Girona així com que reclamar que l'Ajuntament de
Girona prioritzi qualsevol tema pendent vinculat a la finalització de les afectacions de
les obres del TAV que tingui pendent.

2. Comprometre l'Ajuntament a fer totes les gestions necessàries per fer efectiu el
cobrament de les expropiacions fetes per l'Estat per poder construir la línia d'alta
velocitat abans que hi hagi una prescripció de dret a exigir les compensacions.

3. Comprometre l'Ajuntament i exigir ADIF perquè abans que s'acabi l'any s'iniciïn
les obres del sector sud del Parc Central.

4.Comprometre l'Ajuntament que abans que s'acabi l'any es desencallarà la reforma
de la plaça d'Espanya i que l'any 2023 el pressupost municipal inclourà les partides
necessàries per iniciar el projecte.

5. Iniciar aquest 2022 la pacificació del carrer de Bailèn, que es pot desenvolupar
independentment de la resta de la reforma del sector.

6. Estudiar una proposta d'intervenció i de pacificació dels carrers de l'Eixample que
permeti prioritzar la mobilitat de vianants, vehicles sense motor i transport públic.

constatar-ho. Una evidència que és equiparable a la necessitat i urgència que té la
ciutat de desencallar un tema cabdal com l’exposat.

Així mateix, la reforma de la plaça d’Espanya hauria de ser també un primer pas de
la transformació que necessita el barri de l’Eixample i que, inevitablement, passa per
abordar altres temes encallats de fa anys, com és l’impuls d’un centre cívic, que ja
té partida assignada amb les inversions del 2021 gràcies a la negociació de
Guanyem, o la remodelació del Garatge Forné i de la plaça del Poeta Marquina.
Caldria combinar tots aquests projectes amb una reforma de la mobilitat al barri i
dels seus espais públics per dotar de més rellevància els vianants, el transport
públic i els vehicles no motoritzats. La pacificació del carrer de Bailèn, prevista al
projecte de la reforma de la plaça d’Espanya, i fins i tot la pacificació temporal i
periòdica de carrers centrals com Migdia o Joan Maragall, acordada amb Guanyem
en el pressupost de 2020, així com el replantejament de carrers com Juli Garreta,
Pare Claret o Bisbe Lorenzana, haurien de servir per fer de l’Eixample una porta
amable a la ciutat i un barri amb una aposta encara més clara per la salut, la cultura
i l’activitat comercial i econòmica de petit i mitjà format.

Totes aquestes propostes es poden i s’haurien de fer en paral·lel a la reforma
esperada de la plaça d’Espanya. Una plaça que porta molts anys ja sense una de
les seves imatges insígnia, la màquina de vapor que feia el recorregut entre Girona i
Sant Feliu de Guíxols. Una peça de memòria històrica que, després d’estar
temporalment a l’avinguda Jaume I, on va ser substituïda per un monument als
Manaies, es troba en un estat precari al magatzem de les Brigades Municipals.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Girona aprova:
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Vist i plau   
L'alcaldessa presidenta

Marta Madrenas i Mir

7.  Decidir un espai públic, encara que sigui de forma temporal, per situar la
màquina de vapor de l'antic Carrilet que es troba en desús al magatzem de la
Brigades Municipals durant aquest 2022

8. Fer arribar tots aquests acords al subdelegat del govern espanyol."

I perquè així consti i assorteixi els efectes oportuns, expedeixo aquest certificat d'ordre
i amb el vistiplau l'alcaldessa presidenta.
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